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ثبت یک روز دیگر بدون فوتی کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز ۵۴ بیمار مبتلا به کرونا در 
کشــور شناســایی شــدند و یک روز دیگر بدون فوتی کرونا در کشور نیز به 
ثبت رسید.به گزارش ایسنا، از روز ۲3 آبان تا روز ۲۴ آبان ۱۴۰۱ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۵۴ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناسایی و ۲۹ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور 
به ۷ میلیون و ۵۵۹ هزار و ۵۵ نفر رســید.در طول ۲۴ ســاعت، هیچ یک از 
بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در کشــور جان خود را از دست ندادند و مجموع 
جــان باختگان این بیماری، در عدد ۱۴۴ هزار و ۶۱3 نفر ماند.خوشــبختانه 
تــا روز ۲۴ آبــان ۷ میلیون 33۴ هزار و ۲۵۰ نفر از بیمــاران، بهبود یافته و 
یا از بیمارستانها ترخیص شــده اند.۸3 نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۲۴ 
آبان ۵۴ میلیون و ۴۷۷ هزار و ۱۶3 آزمایش تشــخیص کووید-۱۹ در کشور 
انجام شده است.همچنین تا روز ۲۴ آبان ۶۵ میلیون و ۱3۲ هزار و ۲۷۴ نفر 
دوز اول، ۵۸ میلیــون و ۵3۹ هــزار و ۸۰۰ نفر دوز دوم و 3۱ میلیون و 3۵۹ 
هزار و ۹۸۹ نفر، دوز ســوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و 3۲ هزار و ۶3 دوزرسید. 
در یک شبانه روز ۴ هزار و ۴۰3 دوزواکسن کرونا در کشور تزریق شده است. 
همچنین در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز نیست، ۷ شهرستان 
در وضعیت نارنجی، ۱۸۰ شهرســتان در وضعیت زرد و ۲۶۱ شهرســتان در 

وضعیت آبی قرار دارند.

تصویب »نحوه ترمیم نمرات دروس نهایی 
فارغ التحصیلان دبیرستان« 

در شورای عالی آموزش و پرورش
شــورای عالی آموزش و پرورش با توجه به تغییــرات جدید برگزاری کنکور 
سراســری و تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی در نمره نهایی داوطلبان، پیرامون 
ایجاد سابقه تحصیلی،نحوه ترمیم و ارتقای نمرات دروس نهایی فارغ التحصیلان 
دوره متوسطه مصوبه ای را از سرگذراند.به گزارش ایسنا، اعضای شورای عالی 
آموزش و پرورش در جلســه هزار و نوزدهم خود کــه در تاریخ نهم آبان ماه 
برگزار شد مصوبه ای درباره ایجاد سابقه تحصیلی، نحوه ترمیم و ارتقای نمرات 
دروس نهایی فارغ التحصیلان دوره متوســطه داشــتند که اجرایی شدن آن 
منوط به امضای رئیس جمهور - رئیس شورای عالی آموزش وپرورش- و تهیه 
و ابلاغ شــیوه نامه اجرایی از ســوی وزیر آموزش وپرورش است.در مقدمه این 
مصوبه آمده است: در اجرای سیاست ها و ضوابط ساماندهی سنجش و پذیرش 
متقاضیان ورود به دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی )موضوع مصوبات 
جلســات ۸۴3 تاریخ ۱۴۰۰/۴/۱۵ ، ۸۵۵ تاریــخ ۱۴۰۰/۱۱/۵ و ۸۶3 تاریخ 
۱۴۰۱/3/۱۷ شــورای عالی انقلاب فرهنگی( شورای عالی آموزش و پرورش 

مقرر می دارد که:
دارنــدگان مدرک پایان تحصیلات دوره متوســطه نظــری، فنی وحرفه ای و 
کاردانش از نظام های آموزشی کشــور )دوره های شش ساله متوسطه ، دوره 
چهارساله متوسطه، دوره سه ساله نیم ســالی واحدی، دوره پیش دانشگاهی 
نیم ســالی واحدی، دوره سه ساله سالی واحدی، دوره پیش دانشگاهی سالی 
واحدی، دوره دوم متوســطه نظام 3-3-3-3( برای ایجاد ســابقه تحصیلی، 
ترمیــم و ارتقای نمرات دروس نهایــی، می توانند در آزمــون نهایی دروس 
مــورد نظر خود، مطابق با جدول مواد امتحانی دوره دوم متوســطه، یک بار 
به شیوه داوطلب آزاد شــرکت کنند.هزینه های مربوط به برگزاری امتحان و 
صدور گواهی به عهده داوطلب است و شیوه نامه اجرایی مصوبه حداکثر ظرف 
مدت یک ماه توســط وزارت آموزش و پرورش تهیــه و با امضای وزیر، ابلاغ 
خواهد شــد.در تبصره یک این مصوبه آمده اســت: نمره کل سابقه تحصیلی 
)میانگین وزنی نمرات تراز شــده امتحانات نهایی( توســط وزارت آموزش و 
پرورش محاســبه و ضمن اطلاع رسانی به ذی نفعان، برای پذیرش متقاضیان 
ورود به آموزش عالی در اختیار مراجع مربوط قرار گیرد.همچنین بر اســاس 
تبصره دوم مصوبه مذکور، به متقاضیانی که قبل از ابلاغ این مصوبه از فرصت 
ترمیم استفاده کرده اند، اجازه داده می شود با مجوز کمیسیون خاص استان، 

یک بار دیگر نمرات امتحانات نهایی دروس مورد نظر خود را ترمیم کنند.

سالانه ۱۶ هزار دیابتی در کشور می میرند
رئیس پژوهشگاه غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: ۴ درصد 
مرگ و میرها در ایران که حدود ۱۶ هزار نفر در ســال می شود به دلیل ابتلا 
به دیابت است.افشــین اســتوار در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با بیان اینکه تا 
پیش از شــیوع کرونا بیماری های غیرواگیر تقریبا مشکل اصلی تمامی مردم 
جهان و از جمله ایران بود، بطوری که نزدیک ۸۲ درصد علل مرگ در کشور 
به علت بیماری های غیرواگیــر رخ می داد، گفت: بیماری های قلبی و عروقی 
با ۴3 درصد، ســرطان با ۱۶ درصد، دیابت بــا ۴ درصد و بیماری های مزمن 
تنفســی مانند بیماری آسم و بیماری های انسداد ریوی با ۴ درصد مهمترین 
بیماری های غیرواگیر هســتند که بیشــترین علل مرگ در ایران را تشکیل 
می دهند. بنابر این از حدود ۴۰۰ هزار مرگ سالیانه قبل از کرونا حدود 3۲۰ 
هزار مرگ به دلیل بیماری های غیر واگیر رخ می داد.وی بیان کرد: ترکیب کم 
تحرکی و پرخوری از جمله عوامل خطر است. علاوه بر این غذای نامناسب هم 
می خوریم، مصرف میوه و سبزی و فیبر در غذا کم بوده و مصرف قند، شیرینی 
و چربی اشباع شــده در آن زیاد است. این موضوع موجب شده است تا انواع 
و اقسام بیماری های غیرواگیر شــیوع پیدا کند به گونه ای که از سال ۱3۹۵ 
تا ۱۴۰۰ شــیوع دیابت از ۱۱ درصد در جمعیــت به ۱۴ درصد در جمعیت 
رســیده است که معنی افزایش 3۰ درصدی شیوع دیابت در کشور است. این 
در حالی اســت که ۴ درصد مرگ و میرها در ایران که حدود ۱۶ هزار نفر در 
سال می شود به دلیل ابتلا به دیابت است. استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران 
ادامه داد: هدف سازمان جهانی بهداشت و سند ملی پیشگیری از بیماری های 
واگیر این بوده که شــیوع دیابت و چاقی را در کشــورهای مختلف ثابت نگه  
دارد. این در حالی اســت که کشــور ها نه تنها به ثابت نگهداشــتن این عدد 
نرسیده اند بلکه شیوع دیابت 3۰ درصد نیز افزایش پیدا کرده است. متأسفانه 
در وضعیتی هستیم که اگر کار جدی برای این موضوع انجام نشود، این روند 
افزایش تداوم پیدا خواهد کرد. دیابت بیماری است که هزینه های بسیار زیادی 
دارد که اگر به آن رسیدگی نشود، منجر به بیماری های قلبی، نارسایی کلیوی، 
مشکلات بینایی، مشکلات عصبی، زخم دیابتی و قطع عضو می شود. در واقع 
دیابت در صورت کنترل نشــدن کم کم موجب درگیر شدن تمامی اندام های 
بدن می شــود.وی همچنین با اشاره به کمبود انسولین های قلمی در دو سال 
اخیر اظهار کــرد: برای این موضوع چالش هایی وجود دارد، یارانه ای که برای 
ایــن موضوع وجود دارد، گاها برعکس عمــل کرده و موجب قاچاق معکوس 
می شود. کاری که ســازمان غذا و دارو درصدد بود که انجام دهد این بود که 
بیمارانی که نیاز به انسولین داشته ثبت نام کرده و خود انسولین را در اختیار 
بیماران قرار دهد که این کار خوبی است، اما اینکه چه اندازه موفق بوده و چه 
چالش هایی وجود داشته است خود موضوع دیگر است، کما اینکه چالش هایی 
نه تنها در این حوزه بلکه در تأمین داروهای دیابتی نیز وجود داشت. داروهایی 
که تجویز می شــد هم گاها در دسترس نبود و هم اینکه هزینه آن ها افزایش 
پیدا کرد. بخشی از 3۰ درصد افرادی که بیماری آن ها با درمان تحت کنترل 
است، در صورت  عدم دسترسی به دارو یا افزایش هزینه ها احتمالا برای درمان 
با مشــکلاتی مواجه می شوند و در نتیجه این درصد کاهش پیدا می کند. وی 
همچنین در مورد اطلاعات غلطی که بعضا در مورد مصرف تریاک برای کنترل 
دیابــت وجود دارد، نیز گفت: مطالعات مختلفــی وجود دارد که مصرف مواد 
مخدر را برای کنترل دیابت رد می کنند و شواهد علمی زیادی وجود دارند که 
نشــان می دهد که مصرف اپیوم و تریاک تأثیری بر کنترل دیابت ندارد. حتی 
اگر فرض کنیم تأثیر محدودی هم داشته باشد در مقابل عوارض بسیار زیادی 
دیگر هم دارد که موجب مشــکلات بیشتری می شوند. باید واقعیت را درست 
تبیین کــرد، افرادی که الکل و مواد مخدر می فروشــند روی نا آگاهی افراد 

حساب باز می کنند تا بازار خود را داشته باشند اما باید جامعه را آگاه کرد.

اخبار کوتاه
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران:

ترافیک بحرانی تهران نیازمند اقدامات فوری است
مدیریت جریان ترافیک به صورت سنتی است

۴۸۵۰ بیمار نادر تایید شده در کشور 

 تمام بیماران نادر نیازمند حمایت بیمه 

اظهارنظر جدید چمران درباره توده گاز متان تهران: 

عکس منتشره از متان برای یک کشور دیگر است!

پاسخ به ابهامات تخصیص »فوق العاده ویژه« معلمان

عضو شورای شهر تهران:

یک بار برای همیشه بگوییم که در زمینه آلودگی هوا قصور داشتیم

ثبت درخواست طلاق ۱۱۰ هزار زوج در سامانه »تصمیم«

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران از وضعیت 
بحرانی ترافیک تهران و ســکوت مســئولان انتقاد کرد.به 
گزارش ایســنا، جعفر تشکری هاشمی صبح دیروز در تذکر 
پیش از دســتور خود در جلسه شورای شهر تهران با اشاره 
به لزوم استفاده از مدیران سابق در شهرداری تهران گفت: 
از این افراد اســتفاده کنید و برای آنها حرمت قائل شوید و 
اجازه ندهید که مدیران ســابق احساس غربت کنند.وی با 
انتقاد از وضعیت ترافیک دوشــنبه شب تهران گفت: البته 
در اکثر شب ها وضعیت ترافیک اینگونه است و معابر اصلی 
و درجه ترافیک شــان در وضعیت ایســتاده قرار دارد و من 
با اســتفاده از اپلیکیشن های مختلف مشــاهده کردم که 
وضعیت ترافیک دیشب زرشکی بود و تقریبا پنج برابر زمان 
معمول برای رسیدن به مقصد زمان استفاده شد. مثلا اگر 
یک مســیری ۲۰ دقیقه بود یک ساعت و ۴۰ دقیقه زمان 
می برد که شهروندان به مقصد برسند که این مسئله نشان 
می دهد ترافیک بحرانی تهران نیازمند اقدامات فوری است.

عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه می دانیم که اقدامات 
فوریتی اثربخشــی لازم را ندارنــد، گفت: ولی این اقدامات 
یک مرهمی بر درد مردم است و حالا نیز علاوه بر ترافیک 
با پدیده وارونگی هوا مواجه هســتیم و آلودگی به اوج خود 
رسیده است؛ اما مسئله آزار دهنده این است که یک سکوت 
در همه دستگاه های مختلف می بینیم و این در حالیست که 
در سال های قبل پیام یا اخطار یا تذکری صادر می کردند اما 

حالا نه برای ترافیک و نه آلودگی هوا اقدام موثری نمی شود 
و این در حالیســت که برابر اطلاعات واصله سیســتم های 
هوشمند شــهر دچار نقایصی شده و بعضا مدیریت جریان 

ترافیک به صورت سنتی است.
وی با بیان اینکه پیشــنهاد می دهم که تشــکیل جلســه 
فوری شــورای ترافیک تهران با حضور مســئولان مربوطه 

انجام شود، گفت: همچنین واحدهای مسئول گزارشی در 
خصوص اقداماتشان به شــهرداری بدهند.تشکری هاشمی 
همچنین پیشنهاد داد که راستی آزمایی در مورد آمارهای 
ارائه شده از ســوی شــهرداری تهران انجام شود و افزود: 
شورای شهر یک برنامه راستی آزمایی بگذارد تا ببینیم آنچه 
که شــهرداری می گوید با آنچه که در عمل انجام داده چه 
تفاوتی دارد؟ و همچنین از شــهرداری می خواهم که برای 
حل بحران های فوریتی توجه لازم را داشته باشد؛ بطوریکه 
می بینیم شهرداری برای جدول وســط خیابان و اقدامات 
غیر ضرور دیگر، بودجه صرف می کند؛ اما در مقابل اقدامات 
فوریتی کاری نمی کند.به گزارش ایسنا، مهدی چمران نیز 
در واکنش به این تذکر با بیان اینکه شــما به عنوان رئیس 
کمیســیون حمل و نقل پیگیر برگزاری جلسات اضطراری 
شورای ترافیک تهران باشــید، گفت: مسئولان مربوطه را 
بــرای ارائه گزارش در این زمینه به شــورا دعوت می کنیم 
اما می دانید که آنها نیز پاســخ، بهانــه و دلایلی می آورند.
وی با بیان اینکه جدول های شهر برای برخی ناندانی شده 
که همه را حتی شــورا و شهرداری را رنگ می کنند، گفت: 
چندی پیش جدول های وســط بزرگراه صیاد شــیرازی را 
می خواســتند تعویض کنند که ما همانجــا آنها را متوقف 
کردیم چرا که بلوک های ســیمانی خوبی داشت و به آنها 
گفتیــم که بروید به جای این کارها یک اتوبوس بخرید که 

ورود حتی یک اتوبوس به تهران غنیمت است.

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر با تاکید بر اینکه لازم است 
بودجه صندوق بیماران نادر، خاص و صعب العلاج در ســال 
آتی افزایش یابد، گفت: بودجه فعلی ۵۰۰۰ میلیارد تومانی 
برای سال ۱۴۰۲ باید ترمیم شود؛ چراکه این میزان فعلی 
با افزایش شمار بیماری های تحت پوشش پاسخگو نخواهد 
بود.دکتر حمیدرضا ادراکی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر 
اینکه شمار بیماری های نادر تحت پوشش صندوق بیماران 
نادر، خاص و صعب العلاج باید افزایش یابد، گفت: در حال 
حاضر در مرحله اول این طرح، ۲۶ بیماری تحت پوشــش 
قرار گرفتند که همه این تعداد هم بیماری نادر نیســت و 
از ســایر گروه ها نظیر پیوندها و... هم در صندوق حمایتی 
وجود دارد. این درحالی اســت که بر اســاس آخرین آمار، 
کمیسیون پزشکی بنیاد بیماری های نادر تاکنون در ایران 
3۹۰ نوع بیماری نادر شناسایی کرده  و لازم است حالا که 
بودجه مشخصی هم به این بیماران اختصاص یافته، شمار 
بیماری های تحت حمایت صنــدوق بیماران نادر، خاص و 

صعب العلاج افزایش یابد.
وی با اشــاره به اینکه تمام بیماران نادر شناســایی شــده 

در کشــور نیازمند حمایت بیمه ای هســتند، تصریح کرد: 
بیماری های نادر موکوپلی ساکاریدوز، بیماری  بال پروانه ای، 
SMA تیــپ یک و دو و ســه و بیمــاری CF اکنون در 
این صندوق تحت پوشــش هســتند، اما لازم است شمار 
بیماری هــای نادر افزایــش یابد.او ادامــه داد: در ابتدا که 
موضوع صندوق بیمــاران نادر، خاص و صعب العلاج مطرح 
شــد به نام بیماران نادری بود که تــا آن زمان هیچ پناه و 
حمایتی نداشــتند و اصلا اساس باز شــدن این صندوق، 
بیماران نادر بودند. بنیاد بیماری های نادر در یکی از بندهای 
سند ملی بیماری های نادر بر این موضوع تاکید کرده است 
که باید پوشــش بیمه ای بیماران کامل باشــد و دولت هم 
مجری این امر را بیمه ســلامت معرفی کرد.وی افزود: پس 
از مدتی سایر بیماری ها نظیر بیماران پیوندی، دیالیزی و... 
به شمار بیماری های تحت پوشــش صندوق اضافه شدند 

که این موضوع ایرادی هم نــدارد اما اکنون نگرانی ما این 
است که بودجه مخصوصی که برای پوشش بیمه ای و چتر 
حمایتی صندوق بیماران نادر، خاص و صعب العلاج برآورد 
شده و اختصاص یافته اســت، حالا که شمار بیماری های 
بیشتری به صندوق اضافه شدند، کفاف درمان همه بیماران 
را ندهد. وقتی پروسه درمان آغاز شود، قرار نیست در کوتاه 
مدت افاقه کند و ممکن اســت سال ها به طول بیانجامد و 
بایــد حمایت کامل صورت گیرد و در طول درمان با کمبود 
بودجه مواجه نشویم.ادراکی با اشاره به لزوم افزایش بودجه 
صندوق بیماران نادر، خاص و صعب العلاج در ســال آتی،   
اظهار کرد: بودجــه فعلی ۵۰۰۰ هزار میلیارد تومانی برای 
ســال ۱۴۰۲ باید ترمیم شــود؛ چون این میــزان فعلی با 
افزایش شــمار بیماری های تحت پوشش پاسخگو نخواهد 
بود. همچنین باید کمیسیونی برای نحوه ارائه دارو تشکیل 

شــود؛ چراکه دارو برای هر نوع و گریــد یک بیماری هم 
متغیر است. کمیسیون است که می تواند بگوید هر کدام از 
بیمارانــی که به صندوق بیماران نادر، خاص و صعب العلاج 
معرفی شدند به چه میزان دارو نیاز دارند؛ آن وقت می شود 
برآورد کرد که بودجه ای که برای هر بیمار نادر در هر سال 
نیاز است چقدر خواهد بود تا با کمبود بودجه مواجه نشویم.

وی افزود: بر اساس مصوبات، صندوق بیماران نادر، خاص و 
صعب العــلاج، بین ۹۰ تا ۱۰۰ درصد هزینه های بیماران را 
پوشــش می دهد اما گاهی اوقات دارو آنقدر گران است که 
حتی همان ۱۰ درصد فرانشیزی که خانواده باید پرداخت 
کند، برایشان سنگین و سخت است؛ زیرا این داروها وارداتی 
و گران اســت. باید تا حد امکان پوشــش بیمه را به ۱۰۰ 

درصد برسانیم تا نگرانی و دغدغه بیماران رفع شود.
او تاکید کرد: تمام مــدارک حدود ۴۸۵۰ بیمار نادر تایید 
شده و در کمیســیون ها هم به طور قطع به نام بیمار نادر 
شناسایی شــدند. برخی از این بیماران نادر تحت پوشش 
بیمه هــای پایه بودند اما از این به بعد تحت پوشــش بیمه 

مکمل خواهند بود.

رئیس شــورای شــهر تهران از درست نبودن 
عکس ناســا در مورد انتشــار توده گاز متان 
در جنــوب تهران خبر داد.به گزارش ایســنا، 
مهدی چمــران در واکنش بــه تذکر اعضای 
شورای شــهر تهران در مورد وضعیت آلودگی 
هوای پایتخت گفت: معتقدم که شهرداری در 
تلاش برای حل آلودگی هوا است و دولت نیز 
همراهی خوبی در این زمینه دارد؛ اما سیستم 
کند اداری ســبب شده که اثرات این اقدامات 
مشخص نشــود.وی با بیان اینکه قطعا توسعه 
مترو اولویت اول ما در مدیریت شهری است، 
تصریح کرد: اگر صحبت از تراموا می شــود به 
جای اتوبوس قرار است استفاده شود. چرا که 
تراموا بر روی ریل حرکت کرده و برقی اســت 

و آلودگی در هوا ایجاد نمی کند؛ اما شــهر ما 
پر از چهارراه اســت و اگر قرار باشد تراموا نیز 
با هشت واگن به مانند اتوبوس های بی آر تی 
پشت چهارراه ها در ترافیک بمانند باید فکری 
به حال آن کرد، اما معتقدم که باید مطالعات 
دقیقــی در مــورد تراموا انجام شــود تا مثل 

مونوریل نشود.
چمران ادامه داد: ســاخت هــر کیلومتر مترو 
۱۲۰۰ میلیارد تومان هزینه نیاز دارد و ممکن 
است شــهرداری نتواند آن را تامین کند؛ اما 
با همین مبلغ می شــود سیستم حمل و نقل 
مکمل اتوبــوس را راه اندازی کرد؛ البته با این 
حال اولویت ما مترو است.وی با بیان اینکه بعد 
از دو طبقه کردن پل صدر شــهرداری طرحی 

آورد که بزرگراه همت نیز دو طبقه شود، گفت: 
در آنجا مخالفت کردیم و گفتیم این پول را در 

مترو هزینه کنید.
رییس شورای شــهر تهران با اشاره به انتشار 
تصویــری از توده گاز متــان در جنوب تهران 
توسط ناسا، گفت: عکس منتشر شده از جنوب 
تهران درست نیســت و گویا برای یک کشور 
دیگر است و در مورد توجه به آلودگی هوا در 
برنامه توسعه نیز ما پیگیر این موضوع هستیم 
و امیدواریم شهرداری اقدامات موثرتری در این 
زمینه به جای رنگ کردن جدول وسط خیابان 
انجام دهد. چرا که اشــاره کــردم که جدول 
وسط خیابان را سفید و سیاه می کنند که این 
فقط در پادگان های نظامی انجام می شــود و 

در کشورهای دیگر بلوک های سیمانی را رنگ 
هم نمی کند. هر چند که در کاهش تصادفات 
در حدودی موثر است اما الان ضرورتی ندارد 
و بهتر است این پول را صرف خرید حتی یک 
اتوبــوس کنند.به گزارش ایســنا، میثم مظفر 

نیز از شــهرداری تهران بابت رونمایی از طرح 
خرسندسازی پرسنل شهرداری تشکر کرده و 
با تشریح جزئیات این تسهیلات آن را جذاب 
عنوان کرد و خواستار اجرای درست این طرح 

شد.

سرپرســت معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش و 
پرورش پیرامون موضــوع فوق العاده ویژه کارکنان دولت و 
معلمــان توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: دولت افزایش 3۵ 
درصدی فوق العاده ویژه کلیه کارکنان دستگاه های اجرایی 
و معلمان را تصویب کــرد، اما مجلس نپذیرفت.به گزارش 
ایســنا، ضوابط نحوه اعمال قانون ترمیــم حقوق کارکنان 
در وزارت آموزش وپرورش در روز شــنبه بیست ودوم آبان 
ماه از ســوی سرپرست معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع 
این وزارتخانه به مدیران کل اســتانی ابلاغ شد.پس از آن 
انتقاداتی از ســوی معلمان در شبکه های اجتماعی مطرح 
و معلمــان خواهان »افزایش فوق العاده ویژه تا ســقف ۵۰ 
درصد« بر اســاس ماده ۴ قانون ترمیم حقوق شــاغلان و 
بازنشستگان شدند. بر اســاس توضیحات وزارت آموزش و 
پرورش، در لایحه اولیه ترمیم حقوق ارائه شــده از ســوی 
دولت عبارت »افزایش فوق العــاده ویژه موضوع بند )۱۰( 
ماده )۶۸( قانون مدیریت خدمات کشــوری صرفاً در مورد 
دستگاه های مشــمول قانون مذکور که به موجب مصوبات 
قبلــی کمتر از میزان 3۵ درصد بوده، حداکثر تا میزان 3۵ 
درصد مجموع حقوق ثابت و فوق العاده های مستمر منوط 
بــه رعایت ترتیبات مقــرر در مــاده )۷۴( قانون مدیریت 
خدمات کشــوری و پس از تأیید شورای حقوق و دستمزد 

و در سقف اعتبارات ابلاغی با تأیید سازمان برنامه و بودجه 
کشــور قابل اجرا است. « قید شده بود که در مصوبه نهایی 
مجلس حذف و عبارت »علاوه بــر افزایش مندرج در این 
بند، حداکثر ۱۵ درصد به عنوان »فوق العاده جهش علمی 
بــر مبنای عملکــرد« به حقوق و مزایای مســتمر اعضای 
هیئت علمی غیر بالینی دانشــگاه ها و مؤسسات آموزشی و 
پژوهشی وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و سایر 
دستگاه های اجرایی، اضافه می شود.« جایگزین شده است.

حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، روز گذشته در مصاحبه ای با ایسنا در این باره گفته 
بود: در زمان بررسی لایحه افزایش حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان، دولت از مجلس درخواست مجوزی کرده بود 
که بتواند »تا 3۵ درصد« فوق العاده ویژه کارکنان را افزایش 
دهد که مجلس این میزان را به »تا ۵۰ درصد« افزایش داد.
وی افزود: اگــر مجلس افزایش فوق العاده ویژه کارکنان تا 
»3۵ درصــد« را تصویب می کرد، مغایر با قانون بود چون 
در بند ۱۰ ماده ۶۸ قانون مدیریت خدمات کشوری افزایش 
فوق العاده ویژه کارکنان تا »۵۰ درصد« قید شــده است. 
بر همین اســاس برخی از دستگاه ها مثل سازمان برنامه و 
بودجه این ۵۰ درصد را دریافت کردند، منتها این میزان در 
برخی از سازمان ها کمتر و با نرخ های متفاوتی همچون ۱۷ 

، ۲۰، ۲۴ و 3۵ درصد پرداخت شده است. بر این اساس ما 
در قانون افزایش حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان این 
اختیار را به دولت دادیم که افزایش فوق العاده ویژه کارکنان 
را تــا »۵۰ درصد« اعمال کند پس ما این را برای کارکنان 
دولت موسع کردیم.حاجی بابایی ادامه داد: با وجود مصوبه 
مجلس، اخیرا صحبتی مطرح شــد مبنــی بر اینکه وزارت 
آموزش و پرورش یا ســایر ســازمان ها برای پرداخت فوق 
العاده ویژه باید اموالشان را بفروشند؛ حرف نادرستی است 
که در مصوبه مجلس نیامده اســت. این حرف برای فرار از 
مسئولیت بیان شده است. در قانون مصوب مجلس ۷۰۰۰ 
میلیارد تومان برای پرداخت فــوق العاده ویژه کارکنان تا 
»۵۰ درصد« در اختیار دولت گذاشــته شــده است. پس 
تصمیم گیر دولت اســت که این میــزان اعتبار را به کدام 

دستگاه تخصیص دهد.
حاجی بابایی ادامه داد: تاکنــون وزارت آموزش و پرورش 
اعتبــاری برای پرداخت فوق العاده ویــژه کارکنان تا »۲۴ 
درصــد« دریافت کرده اســت. پس تصمیــم گیری برای 
افزایــش این میزان فوق العاده ویژه برای آموزش و پرورش 
در اختیــار مجلس نیســت و دولت بایــد از اعتبار ۷۰۰۰ 
میلیــارد تومان این کار را انجام دهد، لذا اصلا بحث فروش 
اموال مطرح نیست؛ طرح موضوع فروش اموال برای فرار از 

اجرای قانون است.این در حالی است که صادق ستاری فرد، 
سرپرست معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش 
و پــرورش در آخرین اظهار نظر خود درباره موضوع حذف 
فوق العاده شغل معلمان توضیح داده و در پاسخ به ابهامات 
مطرح شده در این زمینه گفته است: در سال های گذشته 
به نحوی عمل شد که فوق العاده ویژه برای کارکنان برخی 
دســتگاه ها حدود ۲۰ درصدی اعمال شــد و برای برخی 
دیگر 3۵ و بعضا ســقف ۵۰ درصدی اجرا شــد.وی افزود: 
لذا دولت سیزدهم با رویکرد عدالت محوری و استقرار نظام 
عادلانه پرداخت کارکنان در لایحه ترمیم حقوق پیشنهاد 
کرده بود که فوق العاده ویژه به میزان 3۵ درصد برای همه 
کارکنان دولت که آموزش وپرورش نیز بخشی از آن است، 
ایجاد شود.ســتاری فرد با بیان اینکه متاسفانه در مجلس، 
حکم پیشــنهادی دولت حذف و افزایــش حقوق اعضای 
هیئت علمی دانشــگاه ها تحت عنــوان حق جهش علمی 
جایگزین شد گفت: برای حل این موضوع دو راهکار وجود 
دارد؛ باتوجــه به اجازه قانونی در این بــاره یا دولت مجددا 
موضوع افزایش 3۵ درصدی فوق العاده ویژه کارکنان همه 
دســتگاه های اجرایی و معلمان را تصویــب کند یا اینکه 
مجلس حذف این موضوع مهم را جبران و در قانون بودجه 

سال ۱۴۰۲ بگنجاند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران اعلام کرد 
که شهرداری به وظایف خود در مورد حل مشکل آلودگی هوا 
عمل کند.به گزارش ایسنا، ناصر امانی صبح دیروز در تذکر 
پیش از دستور خود در جلسه شــورای شهر تهران با بیان 
اینکه روز دوشنبه، روز جهانی دستفروشان بود که این روز 
را به دستفروشان تبریک می گویم، گفت: با خبر شدیم که 
دولت برنامه ای برای قانونی کردن دستفروشی دارد و توصیه 
می شــود اگر شــهرداری نیز طرحی در این خصوص دارد 
حتما با برنامه دولت هماهنگ باشد.وی با بیان اینکه از روز 
شنبه آلودگی هوا که مهمان ناخوانده است وارد تهران شده، 
تصریح کرد: با توجه به وضعیت آب و هوا پیش بینی می شود 

که تا آخر سال روزهای آلاینده زیادی داشته باشیم که این 
مســئله همزمان با گزارش ناسا در مورد انتشار گاز متان در 
جنوب تهران شــده است.امانی افزود: جالب است بدانید که 
صبح امروز جمالی نژاد معاون وزیر کشور مصاحبه ای داشت 
که اعلام کرده که بودجه سال گذشته مقابله با آلودگی هوا 
۹۰ میلیون تومان بوده اســت که خبرنگار تعجب می کند 
وآقای جمالی نژاد مجددا تکرار می کند که بودجه برای کل 
کشــور ۹۰ میلیون تومان بوده است و این در حالیست که 
شــهردار تهران بارها اعلام کرده که مسئولیت آلودگی هوا 
در تهران از ســوی دولت به وی محول شــده اســت و من 
بارها اعلام کردم که مســئولیت بدون اعتبار و اختیار راه به 

جایی نمی برد و شــهرداری اگر به مسئولیت های ذاتی خود 
در مورد آلودگی هوا عمل کند باید خدا را شــکر کنیم.وی 
ادامه داد: یکی از مسئولیت های دولت در مقابل حل آلودگی 
هوا توسعه حمل و نقل عمومی با اولویت مترو است و لطفا 
مســئولان در مورد راه اندازی تراموا صحبت نکنند؛ چرا که 
مردم به ما می خندنــد. ۲۰۰ کیلومتر خط مترو داریم؛ اما 
به اندازه کافی ایســتگاه و قطار نداریم و چگونه صحبت از 
تراموا می شــود؟ امانی افزود: در آستانه تدوین بودجه سال 
آینده دولت و شهرداری و بررسی سندهای توسعه ای دولت 
و شهرداری هستیم و من خطاب به خودم می گویم که یک 
بار برای همیشــه با مردم صادقانــه برخورد کنیم و بگوییم 

که در زمینه آلودگی هوا قصور و کوتاهی داشــتیم؛ چرا که 
آلودگی هوا یا از کارکرد غلط و یا از ترک فعل مدیران نشأت 
می گیرد. به عنوان مثال اگر ما موتور سیکلتی داریم که ۱۲ 
برابر یک خودرو آلودگی تولید می کند مقصر ما هستیم. در 
حالیکه قرار بود موتورسیکلت های اینگونه پلاک نشوند یا اگر 
آلودگی هوا داریم مقصر ما هستیم نه مردم. چرا که قرار بود 
به ازای هر خودروی جدید،  چهار خودروی فرســوده از رده 
خارج شــود.وی افزود: اگر می خواهیم که کاری انجام نشود 
آن را به چند سازمان بسپاریم، گفت: باید آلودگی هوا به یک 
سازمان سپرده شود و برنامه های کوتاه و بلندمدت برای حل 

این مشکل داشته باشند.

مدیرکل مشــاوره و امور روانشــناختی سازمان بهزیستی کشور 
از درخواســت طلاق ۱۱۰ هزار و ۲3۵ زوج در سامانه :تصمیم« 
خبر داد و گفت: خدمات سامانه تصمیم حدود ۱۸ درصد از این 
۱۱۰ هزار و ۲3۵ پرونده را به مرحله ســازش رسانده است.بهزاد 
وحیدنیا در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به اینکه سامانه تصمیم 
برنامه ای مشــترک و در قالب تفاهم نامه سه جانبه میان سازمان 
بهزیستی کشور، قوه قضاییه و سازمان امور اجتماعی شکل گرفته 
اســت، اظهار کرد: این سامانه برای مشــاوره های روانشناختی 

قبل از وقوع طلاق فعالیت می کند، البته در زمینه مشــاوره های 
حقوقی و مذهبی و روانشناختی نیز خدمات ارائه می شود.وی با 
اشاره به تعداد زوجین متقاضی طلاق بیان کرد: تعداد پذیرش  و 
غربالگری های روانی و اجتماعی در هفت ماهه اول ســال جاری 
معادل ۱۱۰ هزار و ۲3۵ پرونده بوده است؛ به عبارتی دیگر ۱۱۰ 
هزار و ۲3۵ زوج درخواست طلاق داشته اند که بررسی این ارقام 

نسبت به سال قبل تغییر محسوسی را نشان نمی دهد.
مدیرکل مشــاوره و امور روانشــناختی سازمان بهزیستی کشور 
تصریح کرد: سازمان بهزیستی زیرساخت های تامین خدمات را 
افزایش داده اســت، اما از ســوی دیگر قوه قضاییه نیز بخشی از 
مراکز مشاوره خانواده را راه اندازی کرده که برخی از ارجاعات را 
به مراکز مشاوره خانواده خودشان )قوه قضائیه( ارجاع می دهند 

و اینکه آمار امسال نســبت به سال قبل تغییری نداشته به این 
معنا نیســت که دولت خدمات مشــاوره قبل از طلاق را توسعه 
نداده اســت زیرا به جز چند استان عمده درخواست های توافقی 
به این سامانه ارجاع می شوند.وحیدنیا با اشاره به اثربخشی سامانه 
تصمیم در میزان کاهش طلاق بیــان کرد: در مجموع خدمات 
سامانه تصمیم حدود ۱۸ درصد از این ۱۱۰ هزار و ۲3۵ پرونده را 

به مرحله سازش رسانده است.مدیرکل مشاوره و امور روانشناختی 
سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به سوالی درخصوص راه اندازی 
سامانه تصمیم در شهرهایی با جمعیت کمتر از ۵۰ هزار نفر نیز 
توضیح داد: سال گذشته علی رغم پیش بینی های انجام شده، برای 
تامین منابع، حمایت به موقعی صورت نگرفت و ســازمان برای 
بعضی از اســتان ها )که چند شــهر با جمعیت کمتر از ۵۰ هزار 
نفر نزدیک یکدیگر بودند( از ظرفیت منابع داخلی خود استفاده 

و آنها را پوشش داد.


